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Ledenvergadering 
PvdA Zwartewaterland

Locatie: Overtoom – Genemuiden
Inloop vanaf 19.30 uur, aanvang 20.00 uur

In deze vergadering wordt de kandidatenlijst voor 
de gemeenteraadsverkiezingen 2022 vastgesteld 

en het verkiezingsprogramma besproken.

Dus komt allen!





Voorwoord

De blaadjes waaien van de bomen, wind en 
regen gieren om het huis, de kachel is aan. 
Hoogste tijd voor het herfstvuistje!

En, zoals jullie gewend zijn, is het weer een 
mooi gevuld blad geworden.

Speciale aandacht verdient de ledenverga-
dering op 1 november aanstaande. Ten eer-
ste is het voor het eerst in lange tijd weer 
een kans om elkaar echt te ontmoeten en 
met elkaar in gesprek te gaan. Fijn dat dat 
weer kan! Maar met de naderende gemeen-
teraadsverkiezingen, staat er meer op de 
agenda. Het bestuur zal een concept-kandi-
datenlijst aan de ledenvergadering voorleg-
gen waarna deze zal worden vastgesteld. In 
deze raadsperiode hebben we een actieve 
(schaduw)fractie en we prijzen ons gelukkig 
dat een behoorlijk aantal van deze actieve 
leden zich beschikbaar willen stellen voor 
een plek op de lijst. En omdat het een tijd 
geleden is dat we bij elkaar zijn geweest, is 
de kans groot dat u nog niet alle kandidaten 
even goed kent. De ledenvergadering biedt 

een mooie gelegenheid voor een (nadere) 
kennismaking.

Dit deel van de vergadering is specifiek voor 
de leden. Maar over de andere punten op de 
agenda  en kunnen ook andere belangstel-
lenden (inwoners/kiezers) mee praten. Heeft 
u belangstelling, wees welkom.

Ook de rest van het vuistje is zeker de moei-
te van het lezen waard. U wordt door Harrie 
meegenomen in een aantal van de behaalde 
resultaten in de huidige raadsperiode, het 
lezen van de krant en de energietransitie. 
Klaas vertelt over de huidige vergaderwijze 
van de raad en voor degenen die ze nog niet 
in de krant hebben gelezen, zijn de laatste 
2 raadscolumns opgenomen. Greet houdt 
een warm pleidooi voor de SMIOEV en deelt 
haar enthousiasme over haar aardgasvrije 
woning. En naar goed gebruik sluiten we 
het Vuistje weer af met een bijdrage van 
Tiem “Je moet reizen om te leren”.

Veel leesplezier en graag tot 1 november. 

Ledenvergadering PvdA Zwartewaterland

D.D.: maandag 1 november 2021.
De Overtoom Genemuiden
Vergadering: 20:00 uur, inloop 19:30 uur.
           
Agenda

1.  Opening.
2.  Notulen vorige vergadering.
3.  Vaststellen lijst kandidaten voor de verkiezingen; voorstellen nieuwe kandidaten.
4. (stand van zaken) verkiezingsprogramma
5.  Actie/communicatieplan.
6.  Wat ter tafel komt.
7.  Informatie gewest of landelijk.
8.  Rondvraag.
9.  Sluiting.



De groslijstcommissie is een groepje PvdA-
leden dat een concept kandidatenlijst opstelt 
voor een verkiezing. Aangezien er op 16 maart 
2022 weer gemeenteraadsverkiezingen zijn 
in Nederland, zullen we in Zwartewaterland 
weer met een sterke en aansprekende kandi-
datenlijst moeten komen, om PvdA-ers in de 
gemeenteraad te krijgen voor de komende 
vier jaar. 

Het bestuur van de PvdA afdeling Zwartewa-
terland heeft een opdracht gegeven aan de 
groslijstcommissie, met aandachtspunten om 
goed rekening mee te houden, zoals:
1) Maak een aansprekende kandidatenlijst 

voor de PvdA met een goede balans tus-
sen vrouwen en mannen.

2) Zorg voor een gelijkmatige spreiding van 
de kandidaten over de verschillende ker-
nen in onze gemeente.

3) Bied ruimte aan jong/nieuw talent en be-
houd ook voldoende ervaring in de fractie.

Deze aandachtspunten zijn een belangrijke 
leidraad geweest voor de groslijstcommis-
sie. Uiteindelijk is de individuele kwaliteit van 
iedere kandidaat voor de groslijstcommissie 
doorslaggevend geweest. De groslijstcommis-
sie heeft vijf kandidaten gesproken, die allen 
voorgedragen waren door leden van de PvdA 
uit Zwartewaterland. 

Hiernaast heeft de groslijstcommissie  contact 
gehad met twee kandidaten die eveneens zijn 
voorgedragen voor een plek op de lijst. Op 
basis hiervan is een advies opgesteld voor de 
kandidatenlijst voor de gemeenteraadsverkie-
zingen. Het advies van de groslijstcommissie 
gaat in een vertrouwelijk verslag naar het be-
stuur, die er nog dingen in aan kan passen, 
mochten ze dat nodig vinden. Vervolgens 
wordt de kandidatenlijst van het bestuur door 
het bestuur voorgelegd aan de leden van de 
PvdA, die het laatste woord hebben in een al-
gemene ledenvergadering, waar de lijst door 
middel van stemming wordt vastgesteld. 
De kandidatenlijst bestaat uit een aantal men-
sen die echt graag in de gemeenteraad wil-
len komen en een groep mensen die de PvdA 
graag steunen, maar niet in de raad, de zoge-
naamde “lijstduwers”. 
Hopelijk gaan veel PvdA-leden gebruik maken 
van hun recht om mee te mogen stemmen 
over de mensen die zich in de gemeenteraad 
hard willen inzetten, om Zwartewaterland 
nog een stapje groener, fietsvriendelijker, soci-
aler, cultureler, inclusiever, toleranter, voetgan-
gersvriendelijker, barmhartiger, poëtischer en 
duurzamer te maken.

Vriendelijke groeten van de groslijstcommissie 
bestaande uit Jannet Hoentjen, Astrid Dijkstra 
en Jan Haverkate.

De groslijst voor de gemeenteraads-
verkiezing van maart 2022

Eindsprint ...

En dan sta je, voor je het weet weer op het 
punt dat er opnieuw een verkiezingsprogram-
ma moet worden opgesteld en kandidaten 
moeten worden gezocht voor een lijst voor 
de gemeenteraadsverkiezingen. Een raads-
periode is alweer bijna voorbij. Een periode 

waarvan ik had verwacht die mooi in de luwte 
te kunnen doorbrengen, maar waarvan we 
allemaal weten dat het anders is gelopen. Je 
begint op een onverkiesbare plaats en eindigt 
als wethouder… En de eerlijkheid gebiedt me 
te zeggen, het bevalt me uitstekend. Ik heb 



plezier in mijn werk, ervaar het college als een 
fijne, veilige omgeving, kortom … geen mo-
ment spijt van gehad. Natuurlijk bestaan er 
teleurstellingen en lastige dossiers maar ook 
PvdA-rozen kennen wel wat doornen. Toch 
gaat het er niet om of ik als wethouder of 
Astrid en Klaas als fractie, het naar onze zin 
hebben (al is dat wel mooi meegenomen). Be-
langrijk is of we er in geslaagd zijn, nadat we 
in 2020 zijn toegetreden tot de coalitie, zaken 
te realiseren. Dat was de eerste tijd nog niet 
zo eenvoudig. Corona maakte dat er veel van 
huis uit gewerkt moest worden en dat contac-
ten met burgers en organisaties digitaal moes-
ten verlopen. En vooral Astrid heeft zelf, en in 
haar directe omgeving, ervaren wat een ver-
schrikkelijke ziekte Covid is. Toch denk ik dat 
er best veel is waar we, samen met onze co-
alitiegenoten, trots op kunnen zijn. Zo zijn de 
gemeentelijke financiën, na wat lastige jaren, 
weer goed op orde. En daarbij zijn de lasten 
voor de burgers de achterliggende jaren zeer 
gematigd verhoogd. We horen inmiddels al 
lang niet meer tot de duurste gemeenten van 
Overijssel. Tegelijkertijd doen we veel prachtige 
dingen voor onze burgers. De uitvoering van 
de leefbaarheidsplannen geeft onze stadscen-
tra en het buitengebied een oppepper. Wan-
del- en fietspaden, buitenruimteplan, parken,  
aanlegsteigers….  Je ziet het niet alleen, je 
merkt het ook aan het positivisme onder de 
bevolking. Maar er is meer… Op initiatief van 
de PvdA is er een cultuurfonds in het leven 
geroepen voor jongeren uit gezinnen met een 
klein inkomen. En we hebben bereikt dat in 
elke kern jaarlijks een evenement kan rekenen 
op een structurele subsidie. Het armoedebe-
leid wordt opnieuw tegen het licht gehouden, 
een motie van de PvdA om te voorkomen dat 
ook in onze gemeente uitkeringsgerechtigden 
het slachtoffer zouden worden van ambtelijke 
regeldrift (boodschappenmotie) gaat vertaald 
worden in beleid en zo is er nog veel meer, 
zoals het woningbouwprogramma  dat wordt 
versneld, wat tot uitdrukking komt in tien ex-
tra rijtjeswoningen op Tag West (in plaats van 
extreem grote kavels voor de well-to-do). En 
we maken stappen, samen met onze buurge-

meenten, als het gaat om het opwekken van 
duurzame energie. Wie het wil zien kan dui-
delijk waarnemen dat het er wel degelijk toe 
doet dat de PvdA onderdeel uitmaakt van het 
college.

En dan zijn er nog de zaken die minder goed 
waarneembaar zijn maar misschien wel de 
meeste tijd opslokken. De gesprekken met 
de burgers over plekken voor zonneparken 
of windmolenlocaties, de schier eindeloze ge-
sprekken om oude knopen en patstellingen 
rond Tag en Zevenhont te doorbreken… Na-
tuurlijk gaat er ook wel eens iets anders dan 
wij graag zouden zien. De raad heeft besloten 
ook de komende jaren de Ondernemers Ver-
eniging Genemuiden ter wille te zijn door het 
heffen van een door ons niet gewenste belas-
ting. Er is nog steeds geen meerderheid te vin-
den die vindt dat de regenboogvlag ook mag 
wapperen van het gemeentehuis in Hasselt. 
En veel burgers vinden woningbouw in de 
omgeving van de Driehoek onverteerbaar… Er 
is echt nog genoeg dat te wensen over blijft.
Het komende halfjaar, als een opmaat naar de 
verkiezingen, moeten we daarom ook gebrui-
ken om nog eenmaal een sprint aan te trek-
ken. Niet tevreden achterover gaan leunen 
met wat al is bereikt, maar stug verder werken 
aan onze idealen. Vooral op het gebied van de 
woningbouw is er nog een hele wereld te win-
nen. Tegelijkertijd moeten we dat halve jaar 
ook gebruiken om vooral duidelijk te maken 
wat de invloed van onze Partij van de Arbeid 
is op de samenleving van Zwartewaterland. 
Niet om elk positief resultaat naar ons toe te 
harken maar wel om duidelijk te maken dat er 
een fors verschil is tussen een coalitie zonder 
of met de PvdA. Na een mislukt experiment 
met BGZ kan worden geconstateerd dat de 
coalitie weer rust en vertrouwen uitstraalt. En 
alleen op die manier kan verder worden ge-
bouwd aan de toekomst van onze gemeente 
Zwartewaterland. De Partij van de Arbeid als 
het cement van deze gemeente, dat is toch 
gewoon iets om trots op te zijn?

Harrie Rietman



Sinds we na de zomer weer gestart zijn 
met de raad vinden de vergaderingen weer 
plaats in de raadszaal. Voor mij is het een 
verademing, dat we weer met de hele raad 
bij elkaar kunnen zijn. Ik hou van het per-
soonlijke contact. 

Tevens zijn we gestart met een nieuwe ma-
nier van vergaderen, waarbij de inwoners, 
bedrijven en instellingen meer inbrengen 
kunnen hebben. Voorheen kon men inspre-
ken tijdens de raadsvergadering over een 
onderwerp. Dat zette geen zoden aan de 
dijk voor de insprekers, omdat alle partijen 
al hun standpunt hadden ingenomen. Nu 
worden de inwoners, bedrijven en instelling 
in een eerder stadium bij de onderwerpen 
betrokken. Men kan inspreken tijdens de 
informatiebijeenkomsten, die ruim voor dat 
het onderwerp wordt besproken in de raad 
worden gehouden. Dan kunnen alle partijen 
de inspraak meenemen in hun besluitvor-
ming. Een duidelijke verbetering. 

In de periode tot aan de verkiezingen moe-
ten we nog belangrijke beslissingen nemen 
met name voor Hasselt en Genemuiden. 

Voor Genemuiden geldt met name de uit-

breiding van het bedrijventerrein, Zeven-
hont Oost, Midden en Zuid. 

Voor Hasselt geldt de herziening van het 
bestemmingsplan Molenwaar. Wel of geen 
permanente bewoning. Het nieuwe plan Bo-
dewes op de voormalig werf van Bodewes. 
Hier wil men nieuwe woningen bouwen. 
Tevens wordt er een parallelweg aangelegd 
langs de provinciale weg rechtstreeks naar 
het recreatiepark “de Molenwaard”. Hier-
door hoeven mensen met boten, caravans, 
etc niet meer door het centrum van Hasselt. 
Verder is er het verkeerscirculatieplan in het 
centrum van Hasselt. Dit plan stamt nog uit 
de beginperiode van deze raad, maar is des-
tijds aangehouden om het opnieuw te be-
kijken. Waardoor er spanning is beginnen te 
ontstaan binnen de “oude”coalitie. Dit plan 
zal nog enig stof doen opwaaien. Een uit-
daging omdat wij er anders in stonden dan 
de toenmalige portefeuillehouder van BGZ. 

Al met al kunnen we nog een tijd tegemoet 
zien waar het nodige staat te gebeuren. In-
tussen moeten we ons ook opmaken voor 
de verkiezingen.  

Klaas Eenkhoorn

Raadspraat

‘Wat een wereld ...’
Lees een krant, daar wordt je wijzer / moedelozer van 
* (doorhalen wat niet van toepassing is )…

’s Morgens, voor ik naar Hasselt vertrek, lees 
ik, terwijl ik mijn dagelijkse portie yoghurt 
met muesli verorber, mijn favoriete krant. 
Daar wordt je jammer genoeg niet altijd 
vrolijk van. 

Ook gisteren (4 oktober) was het weer raak. 

Eerst konden we kennis nemen van de esca-
pades van onze minister van financiën, die, 
om een vriendje te steunen, jarenlang inves-
teerde in een safari-onderneming in Oost-
Afrika. Waarom een investering van een Hol-
landse jongen (groot schaatsliefhebber) in 
een Afrikaans dierenpark moet lopen via de 



in fiscaal opzicht toch wat dubieuze Maag-
deneilanden blijft wat onduidelijk. Iets met 
‘gemakkelijke en kostenefficiënte manier van 
investeren’, las ik verderop in het artikel. 
En natuurlijk, rendement weggegeven aan 
een goed doel, tijdig (een hele week voor 
aantreden als minister van onze schatkist) 
deelname afgestoten en wel verteld aan Mark 
Rutte (maar niet tijdens zijn hele zittingsperi-
ode in onze Eerste Kamer). Ik houd er toch 
het gevoel aan over dat er iets met het morele 
kompas van Wopke aan de hand is.

Tweede artikel ging over Ankie Broekers 
Knol. Die had in een open hartig interview 
(waar ze twee dagen later al spijt van heeft) 
een tsunami van Afghaanse vluchtelingen 
voorspeld. Met zo’n staatssecretaris vraag 
je je af welke bijdrage Wilders nog aan het 
vluchtelingendebat kan leveren… Ja, en An-
kie maakte zich ook zorgen over de brain-
drain, die dit zou veroorzaken in Afghani-
stan. Daar heb ik haar of haar VVD nou nooit 
over gehoord wanneer het gaat om al die 
expats die op de Amsterdamse zuid-as een 
goed belegde boterham verdienen en en 
passant meehelpen de lokale woningmarkt 
ernstig te verzieken.

Nou kan snel het verwijt worden gemaakt 
dat het makkelijk scoren is over de rug van 
andere partijen, alsof er binnen mijn eigen 
PvdA nooit iets onoirbaars zou gebeuren. 
Dat laatste is zeker niet het geval (makkelijk 
scoren wel, maar dan moeten ze die ballen 
ook maar niet voor open doel leggen), ook 
bij ons is er van tijd tot tijd best het nodige 
loos. Zo kan ik me de kwestie Co Verdaas 
nog herinneren; iets met schimmige reiskos-
ten. Maar ik prijs me gelukkig te horen bij 
een partij waar aan daden ook consequen-
ties worden verbonden. Lodewijk Asscher 
trad af vanwege zijn verantwoordelijkheid 
voor de toeslagenaffaire. Wim Kok bood 

het ontslag van zijn regering aan na het 
debacle rond Srebrenica en ook Co Verdaas 
verdween van het politieke toneel. Ankie en 
Wobke(als minister eindverantwoordelijk 
voor de belastingdienst, lees het terugvorde-
ren van toeslagen) kijken ’s ochtends in de 
spiegel, constateren dat het er nog best mee 
door kan, en blijven zitten waar ze zaten. 

Nee, het lezen van zo’n ochtendblad is af en 
toe een beproeving. 

Maar dan, op pagina negen is daar het ver-
haal van Frans Vos. Frans, aardappelboer uit 
Espel in de Noordoostpolder. Frans is, zoals 
hij dat zelf noemt ‘kredietwaardig’ omdat hij 
in de jaren ’90 een deel van zijn pachtgron-
den had kunnen kopen. Die grond is nu zes 
keer zoveel waard, tel uit je winst. Voor die 
kredietwaardigheid koop je trouwens niks, 
het geld zit in de grond en die heb je nodig 
voor je aardappels. Maar de waarde van de 
grond maakt dat je wel geld los kunt krijgen 
bij een bank en na lang soebatten kon Frans 
van de gemeente Noordoostpolder een ka-
vel van 1400 meter kopen tegen een prijs 
van € 100,= per vierkante meter. Daarop 
bouwt Frans nu acht splinternieuwe klimaat-
neutrale starterswoningen voor een prijs be-
neden de twee ton. Frans wenst geen euro 
te verdienen aan dit project, kom daar nog 
maar eens om…. ‘Ja’, zegt Frans van zichzelf 
‘ik ben natuurlijk wel extreem links…’. Of 
het extreem is, weet ik niet, links lijkt het me 
wel, maar het geeft me bovenal een goed 
gevoel. 

Ze zijn er wel, die mensen die niet alleen hun 
eigen gewin nastreven of hun dagen slijten 
in angst dat ze een stukje van onze welvaart 
zouden moeten delen met anderen.
 
Harrie Rietman



De klus is geklaard! In de wijk Barsbeek is 
onze woning nu de derde woning die van 
het gas af is. En intussen is het voorberei-
dende werk bij nummer 4 ook al begonnen. 
Wat een mooi resultaat (tot nu toe) van de 
pilot die ik samen met het buurtteam heb 
voorbereid en uitgevoerd. Mooi ook om nu 
het ‘goede voorbeeld’ te kunnen geven én 
ambassadeur van deze ontwikkeling te kun-
nen zijn.

Onze woning is beneden volledig verbouwd. 
De houten vloer is vervangen door een stenen 
vloer met  vloerverwarming. En natuurlijk zijn 
er veel meer veranderingen: de plaatsing van 
een warmte terugwin installatie als afzuiging, 
een 300 liter milieuboiler en een warmtepomp 
(all-electric). Verder  op de verdieping de toe-
passing van convectoren in plaats van radia-
toren en dan natuurlijk nog de opwaardering 
naar een 3-fasen aansluiting in de meterkast.

Lekker warm

Wat merken we inmiddels van al deze ver-
anderingen? 
- De zonnepanelen hadden al stroom over; 

dus we gaan nu eerst bekijken hoeveel 
stroom er wel/niet overblijft.

- De boiler was achteraf met een capaciteit 
van 190 liter ook groot genoeg geweest.

- De vloerverwarming kan, evenals de con-
vectoren op de verdieping, in de zomer 
ook koelen.

- De vloerverwarming bevalt uitstekend. Het 
is heerlijk warm in huis.  

- Bij het baden en douchen merken we geen 
verschil ten opzichte van de ‘oude situatie’

- Op inductie koken gaat prima (bijkomend 
voordeel en mooi meegenomen: het 
schoonmaken is een stuk gemakkelijker!) 

Kortom, wij zijn superblij met het resultaat!

Wij zijn van het gas af !

Een eigen huis

Het lijkt zo’n simpele vraag: “waar woon 
je?” Iedereen woont immers ergens. Toch? 
Helaas is het vinden van een woning steeds 
minder simpel. Als je één keer een huis hebt 
gekocht, dan zit je goed. De waarde stijgt en 
mocht je het willen verkopen, dan staan de 

belangstellenden te dringen.

Maar welke kans heb je op een woning als 
je een starter bent op de arbeidsmarkt. Als je 
bijvoorbeeld een nieuwe baan hebt en moet 
verhuizen? Als je een kwetsbare inwoner bent, 



die een plek zoekt om beschermd te wonen, 
als je alleen komt te staan en je oude huis niet 
meer kunt betalen?
De simpele vraag wordt dan ineens een stuk 
ingewikkelder. Want een woning vinden, dat 
is tegenwoordig niet zo makkelijk. Er is meer 
vraag en het aanbod stijgt niet mee. En omdat 
er te weinig nieuw en gevarieerd aanbod is, 
stromen mensen ook niet door waardoor er 
geen woningen vrij komen voor jongeren.

Dat moet anders, daar zijn we het allemaal 
over eens. Toch?

Terwijl ik deze column typ, zijn er duizenden 
mensen onderweg naar het woonprotest. 
Er wordt veel gesproken over wonen, ook in 
onze raad. Bouwen, bouwen, bouwen. Het 
lijkt zo simpel.

Maar, wilt u een rij woningen voor uw nu nog 
vrije uitzicht? Liever niet!  Kunnen we gaan 
bouwen in de natuur? We hebben al zo wei-
nig, liever niet! Inbreiden dan, bijvoorbeeld op 
de open plekken in bestaande wijken? Er is al 

zo veel verstening – liever niet!

En toch, en toch, het is nodig dat er gebouwd 
wordt. Dat betekent soms kiezen uit kwaden 
en daar maken we ons niet altijd populair 
mee. Wij raadsleden zijn gekozen om deze 
moeilijke keuzes te maken en dat gaan we 
doen. In de omgevingsvisie die volgende week 
in de raad behandeld wordt, worden hiervoor 
gebieden aangewezen (of beter gezegd, niet 
uitgesloten). Niet omdat wij als raad zo graag 
stenen zien, maar wel om iedereen die eigen 
plek te gunnen, in deze mooie gemeente.

“In gelul kun je niet wonen”, Jan Schaefer (ook 
PvdA) zei het jaren geleden al. Die uitspraak 
lijkt actueler dan ooit. Laten we deze ter harte 
nemen en er met zijn allen, ieder op zijn eigen 
manier, voor zorgen dat er zo snel mogelijk, zo 
veel mogelijk woningen bij komen. Voldoende 
om voor iedereen een eigen huis, een plek on-
der de zon mogelijk te maken. 

Astrid Dijkstra, fractievoorzitter PvdA Zwarte-
waterland

Greet Generaal roept Zwartewaterlanders 
op het werk van Stichting SMIOEV (ANBI erkend) 
te steunen.

Eind september waren de kernen van Zwar-
tewaterland vertrekpunt voor een drietal 
boottochten voor mensen met dementie 
en hun mantelzorgers. Op initiatief van de 
Gemeente Zwartewaterland, Alzheimer Ne-
derland en Netwerk Dementie Regio IJssel-
Vecht maakten zo’n dertig personen een 
rondvaart met de Jonathan. Dit is schip is 
eigendom van de Stichting ‘Schipper mag ik 
ook eens varen’(SMIOEV). Greet Generaal, 
bestuurslid van de PvdA Zwartewaterland, 
voelt zich bijzonder betrokken bij de doel-
stelling:  “Het werk van deze stichting is zó 

geweldig belangrijk. Dat verdient het om 
ook uit de samenleving van Zwartewater-
land extra steun te krijgen”. 

Het doel van de Stichting SMIOEV is in eer-
ste instantie het realiseren van vaartochten 
voor mensen met een beperking die over 
een beperkt budget beschikken. Het schip is 
ook rolstoeltoegankelijk. Jaarlijks wordt een 
programma met vaartochten opgesteld, va-
riërend van dagtochten tot vierdaagse toch-
ten. In het totaalplaatje biedt de stichting 
de accommodatie en het varend personeel. 



De gasten dienen zelf altijd hun eigen bege-
leiding mee te nemen. Zeker voor groepen 
geldt daarnaast dat ze hun eigen ‘potje kun-
nen koken’ en buiten het varen om alles zelf 
kunnen regelen, maar een  verzorging op 
het gebied van de horeca door de mensen 
van de stichting is ook mogelijk.

“In het afgelopen anderhalf jaar heeft ook 
voor deze stichting het werk vrijwel volledig 
stilgelegen”, vertelt Greet Generaal. “Daar-
om is het ook extra mooi dat hun schip in-
gezet kon worden voor de vaartochten met 
dementerenden. Ik ben zelf aan boord ge-
weest bij het vertrek vanuit Zwartsluis. Dan 
zie je hoeveel plezier de mensen beleven aan 
zo’n tocht. Er even uit zijn. En, als alles weer 
normaal functioneert, er zelfs meerdere da-
gen op uit kunnen trekken. Dat is geweldig 
voor de doelgroep waarop de stichting zich 
richt.”

Band
De band met Zwartewaterland bestaat al 
enige tijd.  Die ontstond op het moment dat 
Thecla Bodewes ambassadeur werd van de 
stichting. Op haar werf, toen nog gevestigd 
in Hasselt, is de Jonathan als het ware tot 
stand gekomen. Het binnenvaartschip dat 
de stichting na de oprichting aankocht, is 
op deze werf met inzet van vele vrijwilligers 
volledig verbouwd tot een compleet voor de 
doelgroep gefaciliteerd schip. De Jonathan 
heeft een vaste afmeerplek gekregen aan de 
Grintwal in Hasselt. Ook is gebleken dat de 
stichting binnen de doelstelling een groot 
verzorgingsgebied heeft, waarin Zwartewa-
terland een centrale positie inneemt. 

“Reden genoeg om ook de inwoners van 
Zwartewaterland nog meer te betrekken bij 
het werk van de stichting”, meent Greet Ge-
neraal. Zij doet dan ook een oproep aan de 
inwoners om deze stichting te steunen. Dat 
kan door donateur te worden. En voor be-
drijven bestaan er vormen van sponsoring. 
“Als er personen of bedrijven zijn die de SMI-
OEV willen helpen, dan kunnen zij contact 

opnemen met de stichtingsbestuursleden. 
Ik hoop echt dat veel Zwartewaterlanders 
willen steunen, want ik kan niet genoeg be-
nadrukken hoe belangrijk het werk van deze 
stichting is. Zij bevorderen met hun werk en 
inzet de maatschappelijke deelname, inte-
gratie en emancipatie van mensen met een 
beperking. Zo leveren zij een belangrijke bij-
drage aan het aan het terugdringen van het 
isolement waarin veel van de mensen uit de 
doelgroep zich bevinden, evenals trouwens 
ook vaak hun naaste familieleden en directe 
verzorgers.” 

Uniek
Het werk dat de stichting SMIOEV verricht 
mag als vrij uniek worden beschouwd. Er 
zijn in ons land namelijk maar weinig sche-
pen die geschikt zijn voor een langer verblijf 
van mensen met beperkingen. Dat hier be-
hoefte aan is, blijkt ook wel uit de vele aan-
vragen die de stichting bereiken. De hoop en 
de wens is dat de activiteiten in 2022 weer 
volledig kunnen worden opgepakt, zodat 
tal van mensen kunnen gaan genieten van 



Energie ...

De energieprijzen rijzen de pan uit en dat is 
heel slecht nieuws. Zeker voor mensen die in 
een matig geïsoleerd huis wonen, geen geld 
hebben om te investeren in warmtepomp 
en zonnepanelen en niet toevallig juist en-
kele maanden geleden een nieuw, langlo-
pend contract hebben afgesloten met hun 
energieleverancier. Dan kan het gebeuren 
dat, mocht de komende winter streng zijn, 
de jaarafrekening van die energieleverancier 
straks een wel heel koude douche gaat op-
leveren. 

Oorzaak van dat alles is eigenlijk een basis-
lesje economie. Toenemende (wereldwijde) 
vraag en een achterblijvend aanbod leidt tot 
prijsstijging. 

Best te begrijpen, maar wanneer jij in die 
matig geïsoleerde woning woont koop je er 
alleen geen brood voor. In een eerste reflex 
gaf onze regering het signaal af dat de gas-
kraan in Groningen dan misschien toch nog 
maar niet helemaal dicht moet. Afgezien van 
het feit wat dat bericht in het aardbevings-
gevoelige deel van Groningen doet met het 
vertrouwen van de burger in de overheid, is 
het natuurlijk ook een lapmiddel. Op enig 
moment zullen we toch de overstap naar 
duurzame energiebronnen moeten maken. 

Eigenlijk zijn we al veel te laat; van ons tota-
le energiegebruik is, als we alles meetellen, 
dus ook discutabele vormen zoals biomassa 
en houtpellets, is krap 14% aan te merken 

als duurzaam. Daarmee bungelen we treu-
rig onderaan een lijstje met EU-landen. In 
2020 becijferde Eurostat, het Europesen 
CBS, dat van alle EU landen ons ‘gave landje’ 
het minst presteerde. 

Natuurlijk zijn sinds die tijd de ontwikke-
lingen best snel gegaan. Er zijn Regionale 
Energie Strategieën opgesteld waarmee we 
in 2030 in ieder geval de helft van ons ener-
giegebruik verduurzaamd moeten hebben. 
Op papier gaan we dat halen, maar papier is 
gewillig. ‘Tussen droom en daad staan wet-
ten in de weg, en praktische bezwaren…’ 
dichtte Elschot ooit en daarmee sprak hij een 
waar woord. Als we kijken naar onze eigen 
gemeente (en in Zwartewaterland kunnen 
we, burgers en industrie, er wat van als het 
gaat om energiegebruik), dan hebben we te 
maken met wetten (Nationaal Landschap, 
Natura 2000 enz…) en praktische bezwa-
ren (netwerkcongestie, gebrek aan technici 
en misschien ook aan geld) die het zeer de 
vraag maken of we onze doelstellingen ook 
werkelijk gaan halen. En dan moeten we het 
er met elkaar ook nog over eens worden op 
welke plaats en in welke vorm we die beno-
digde energie gaan opwekken.

Niets doen is geen optie. Zelfs als alles wat 
we ons hebben voorgenomen lukt (ja inder-
daad, niet alleen hier maar wereldwijd) zul-
len we mogelijk de temperatuurstijging niet 
kunnen beperken tot minder dan 1,5 graad. 
En zullen we de extreme klimaatomstandig-

de mogelijkheden van de Jonathan. Vermel-
denswaard is dat de Stichting ‘Schipper mag 
ik ook eens varen’ volledig werkt met vrijwil-
ligers. Onderverdeeld in een klusploeg, een 
logistieke ploeg, de bemanning en het be-
stuur. Een kleine 30 personen die zich met 
hart en ziel inzetten voor de stichting. Het 

allemaal doen om die ‘glimlach’ te kunnen 
zien op het gezicht van hun gasten.

Voor meer informatie over de Stichting 
Schipper mag ik ook eens varen en/of over 
het donateurschap/sponsoring: www.schip-
permagikookeensvaren.nl



heden, waarmee we in toenemende mate te 
maken krijgen, niet kunnen voorkomen. De 
hand moet dus aan de ploeg, en rap ook… 

Op elk niveau moeten we onze verantwoor-
delijkheid nemen. Voor de nieuw te vormen 
regering kan dat maar één ding betekenen: 
Klimaat op één!!! 

Voor ons gemeentebestuur betekent dat, 
dat we op heel korte termijn plaatsen moe-
ten gaan aanwijzen waar windmolens of 
zonneparken kunnen worden aangelegd. 
Kool en geit sparen zit er domweg niet in; 
dit gaat ergens pijn doen. De kunst daarbij 
is wegen te zoeken waarbij niet alleen de 
lasten, maar ook de opbrengsten van der-
gelijke projecten binnen onze gemeenschap 
terecht gaan komen. 

Maar ook de individuele burger moet aan de 
bak. Heel veel huizen kunnen echt een heel 
stuk energiezuiniger en/ of comfortabeler. Er 
zijn nog heel veel maatregelen te treffen die 
niet heel veel geld hoeven te kosten en zich 
in heel korte tijd terugbetalen. Vooral isoleren 
is daarbij voor de hand liggend. Energie die je 
niet verbruikt is de eerste winst, ook voor de 
eigen portemonnee. 
De gemeente heeft maar liefst 1000 energie-
bespaartassen beschikbaar voor inwoners 
die direct aan de slag willen. Bij de lokale 
bouwmarkten kun je dan voor € 60,= ener-
giebesparende producten kopen zonder dat 
dat jou ook maar iets kost. Tochtstrippen, 

isolatiemateriaal, radiatorfolie…. 
Het lijken allemaal misschien druppels op 
een gloeiende plaat, maar veel druppels 
vormen uiteindelijk wel een hele plas (www.
zwartewaterland.energiebespaartas.nl).

En die stijgende energienota dan? Ja, ook 
daar moet wat aan gebeuren. De kloof tus-
sen rijk en arm is al veel te breed, in dit land. 
Die moet niet ook nog eens verbreed wor-
den door het verschijnsel ‘energiearmoede’. 
Het kan toch niet zo zijn dat het rijden in 
elektrische auto’s, toch vooral iets dat is 
weggelegd voor leaserijders en de meer wel-
gestelden, gesubsidiéerd wordt terwijl over 
de eerste levensbehoefte energie tegelijker-
tijd een forse belasting wordt geheven. 

Ik heb er geen enkele moeite mee dat, wie 
het kan betalen, gewoon de energiebelas-
ting blijft betalen. Geef de keizer wat des 
keizers is (of zoiets). De mensen met de 
smalle beurs zouden, tot we zover zijn dat 
ook de huizen van de woningbouwcorpo-
raties en de wijken van vóór 1990 zijn ver-
duurzaamd, deels gecompenseerd moeten 
worden voor hun te hoge energierekening. 
Lijkt me niet meer dan fair… 

Als Partij van de Arbeid stonden en staan 
we voor een samenleving waarin de sterkste 
schouders de zwaarste lasten te dragen krij-
gen. Niks mis mee, toch?

Harrie Rietman

Lezen is leuk!

Lezen is leuk! U bent het vast met mij eens, 
want u bent nu aan het lezen. Lezen is nut-
tig. Dat kan natuurlijk ook de reden zijn dat 
u de Stadskoerier nu aan het lezen bent. 
Omdat het belangrijk en handig is om te 
weten wat er speelt in de omgeving waar 
u woont.

Lezen prikkelt de fantasie. Alweer een reden 
om een boek te pakken. Mee gaan in de we-
reld die de schrijver via woorden oproept. Of 
juist je eigen invulling er aan geven. De om-
geving, hoe de mensen er uit zien, je kunt 
het allemaal zelf verzinnen als je een boek 
leest.



Helaas is lezen niet voor iedereen leuk. Meer 
dan 2 miljoen Nederlanders zijn officieel 
laaggeletterd, hebben problemen met lezen 
en schrijven. Een kwart van de vijftienjarigen 
behoort ook tot deze groep. Dat kan bij-
voorbeeld betekenen dat solliciteren lastig 
wordt, of het lezen van een bijsluiter.

En dan is lezen helemaal niet zo leuk. Want er 
worden vaak en veel woorden gebruikt die las-
tig zijn. En dan wordt lezen een strijd. Wij van 
de PvdA Zwartewaterland vinden het daarom 
erg belangrijk dat er van alles aan wordt ge-
daan om een taalachterstand te voorkomen. 
Want jong geleerd is oud gedaan. En boven-
dien is de drempel om hulp te zoeken groot. 

Hoe maken we het lezen nu zo leuk en mak-
kelijk mogelijk? We hebben in al onze ker-
nen een bibliotheek waar iedereen onder de 
18 gratis lid van kan worden. Is uw kind, of 
zijn de kinderen van uw buren, vrienden of 
bekenden, nog geen lid: neem ze mee naar 

de bibliotheek en laat ze uitzoeken wat ze 
leuk lijkt.

Een andere manier is om er voor te zorgen 
dat alle kinderen boeken tot hun beschik-
king hebben. Wij doen daarom mee aan de 
landelijke actie “geef een boek cadeau”. Dit 
jaar is het boek dat daar bij hoort “de brief 
aan de koning” van Tonke Dragt. Leuk om 
zelf te lezen, ook heel leuk om voor te lezen.

Voorlezen, nog iets wat heel leuk kan zijn. 
Samen even in een andere wereld weg krui-
pen. En niet alleen voor jonge kinderen, 
maar dit kan voor elke leeftijd.

Hopelijk heb ik u een beetje enthousiast ge-
maakt om te gaan lezen en om als cadeau 
eens wat vaker een boek te lezen. De co-
lumn is klaar; tijd voor een goed boek!

Astrid Dijkstra, fractievoorzitter PvdA Zwar-
tewaterland

Samuel Langhorne Clemens, één van de 
grootste Amerikaanse schrijvers uit de 
negentiende eeuw is de ‘vader’ van deze 
gedachte. In zijn boeken geeft hij er blijk 
van in ieder geval in zijn geest de Mis-
sissippi te hebben ‘bereisd’. Zijn romans 
‘De lotgevallen van Tom Sawyer’ en ‘De 
lotgevallen van Huckleberry Finn’ getui-
gen daarvan. En als uw reactie is dat die 
romans toch geschreven zijn door Mark 
Twain, dan heeft u daar volstrekt gelijk in; 
Mark Twain was zijn schrijversnaam. 
Die Verenigde Staten van Amerika: nog 
bijna de helft van de bevolking is na vier 
jaar Trumpellende bereid hem wederom 
te steunen. De Amerikaanse democratie is  
dermate zwak dat de democratische insti-
tuties deze dwaas blijkbaar niet kunnen 
‘absorberen’. 

En dan het vermaledijde complotdenken: 
wellicht is de VS één groot complot aan 
het worden. 
En dan die arrogante heilloze ingrepen 
in de wereldorde: telkens weer blijkt na 
afloop dat de Amerikanen alweer in het 
eigen zwaard zijn gevallen …… of het nu 
Vietnam is of Irak of nu weer Afghanistan, 
noem maar op ….. het gaat maar door. 
Het zou een zegen voor Nederland en de 
Europese Unie zijn wanneer ze op zouden 
houden om  daar telkens maar weer als 
een schoothondje achteraan te lopen. 
Het zou een zegen voor de mensheid zijn 
dat met Mark Twain die Amerikanen eens 
‘op reis’ gingen; en nou eens een keer 
niet alleen naar de maan, tenzij ze daar 
in figuurlijke zin bereid zijn permanent te 
blijven.

MEN MOET REIZEN OM TE LEREN



Het overkomt ons in toenemende mate dat 
we op reis, peinzend onder de sterrenhemel 
in één of ander exotisch oord op ‘andere’ 
gedachten komen. Zomaar een willekeurig 
voorbeeld daarvan van drie weken terug is 
dat hijgerige mediagedoe over de misstan-
den in de topsport; in de turnwereld wer-
den minderjarige kinderen in een volstrekt 
onacceptabele ‘onveilige’ situatie gebracht. 
Er staat zelden in diezelfde media iemand 
op die de rol van de ouders van die kinderen 
belicht. Had daar niet de ouderlijke macht 
ter discussie moeten komen om hetgeen ze 
hun kinderen aandoen; op zijn minst had 
een ‘onder toezicht stelling’ kunnen worden 
overwogen.

Ook nog geen drie weken terug raakten we 
verzeild in een Romeinse opgraving in het 
estuarium van de Taag, de rivier in Portugal 
waar ook Lissabon aan ligt. Deze opgraving 
heeft een complete visconserveringsfabriek 
door gebruikmaking van zout blootgelegd, 
daterend van voor de jaartelling. We leer-
den op school dat Willem Beukelszoon door 
‘haring te kaken’ en dus niet de Romeinen 
dat proces had ‘uitgevonden’ zoals Laurens 
Janszoon Coster dus de boekdrukkunst zou 
hebben uitgevonden. Alsof Johannes Gu-
tenberg en daarvoor de Chinezen niet heb-
ben bestaan.

Zeer getroffen waren we toen we ruim twee 
jaar terug in de Roemeense stad Galati ont-
dekten dat achter praktisch iedere waarheid 
één of meer andere waarheden liggen ver-
scholen. We dachten daar een interessant 
museum voor Interbellum Kunst aan te 
treffen. Dat bleek het te zijn geweest onder 
Ceausescu; de nieuwe machthebbers had-
den het gebouw teruggegeven aan de oor-
spronkelijke eigenaar, de Roemeens Ortho-
doxe Kerk die er een religieus museum van 
heeft gemaakt. Teleurgesteld wilden we het 
prachtige gebouw weer verlaten. De direc-
teur/conservator haalde ons over om toch te 
blijven en hij zou ons persoonlijk rondleiden. 
Dat leverde een bijzondere middag op. Toen 

wij na de zoveelste kleurige bisschopsman-
tel opmerkten dat de Roemeense Orthodoxe 
Kerk een kleurrijke kerk was kwam ons dat 
op een vlijmscherpe opmerking te staan: in 
Nederland was ook wel erg veel kleur uit de 
godsdienst verdwenen met de komst van 
Calvijn. 

Op enig moment verhaalde onze Roemeen-
se gids over de tweede wereldoorlog en de 
wat dubieuze rol van Roemenië daarin om 
tenslotte bij die verschrikkelijke periode on-
der Stalin daarna terecht te komen. In 2019 
waren net de Engelse oorlogsarchieven 
geopend en daaruit bleek dat Stalin nooit 
een gebiedsclaim op tafel had gelegd. In 
Teheran (1943) en Jalta (1945) presenteerde 
Churchill zijn ‘invloedsverdeling’ in Europa 
op een kaart waarin hij dusdanig had ge-
schoven dat Griekenland binnen de Wes-
terse invloedssfeer zou blijven. Stalin heeft 
aan die verdeling geen enkel woord gewijd; 
hij heeft slechts zijn pen gepakt en er een 
‘krul’ opgezet voor akkoord. We vertelden 
dat aan onze gids en hij bleek dat ook te 
weten. Hij betitelde al die Oostblokstaten als 
‘a present’, een cadeautje van Churchill aan 
Stalin. Hij legde ons uit dat hij kon begrijpen 
dat Churchill in het Westen geëerd werd als 
de hoeder van het ‘vrije westen’ maar dat hij 
in het Oostblok gehaat wordt als de veroor-
zaker van het  ‘onvrije oosten’. Toen we deze 
episode vertelden aan onze Poolse schoon-
dochter was haar opmerking dat haar vader 
en zijn familie dat ook altijd zeiden. Door 
die ‘verdeling in invloedssferen’ werden we 
daarna regelrecht de koude oorlog in ge-
rommeld. Die keerzijde van Churchill wordt 
ons niet geleerd in het onderwijs en is toch 
uiterst relevant. Een extra overweging om 
opgelucht te zijn dat Engeland uit de Euro-
pese Unie is gestapt.

Dit jaar hebben we twee ‘reizen’ gemaakt. 
De eerste was een ‘familiebezoek’ aan Po-
len waar we de gelegenheid te baat heb-
ben genomen om ook Berlijn te bezoeken 
om daarna via het Duitse platteland naar 



Nederland te trekken. In Berlijn kregen onze 
sluimerende antimonarchistische en republi-
keinse gevoelens weer een opkikker. Ergens 
‘Unter der Linden’ liepen we tegen een pa-
leisachtig gebouw aan dat getooid was met 
een plaquette waarop staat dat de Neder-
landse koning Willem I na zijn troonsafstand 
tot zijn dood daar gewoond heeft, met zijn 
tweede vrouw; de eigenlijke oorzaak van die 
troonsafstand ……. zij was katholiek! Nou 
werd die lapzwans en vluchteling, want dat 
was het, destijds in 1813 al uit Engeland op-
geduikeld om in Nederland de huidige mo-
narchie te vestigen om vervolgens onmiddel-
lijk naar Berlijn te vertrekken toen hij geen 
koning meer was. 

Door die rare actie van toen in 1813, geheel 
tegen de tijdsgeest in, waar maar drie men-
sen voor verantwoordelijk waren, te weten 
Gijsbert Karel van Hogendorp, Frans Adam 
van der Duyn van Maasdam en Leopold van 
Limburg Stirum zitten we nog steeds met de 
gevolgen opgescheept. 

Wel weer vermakelijk is de huidige dimensie 
dat wanneer Amalia een vrouw zou trouwen 
omdat ze lesbisch zou zijn, dan kan dat in 
Nederland (aldus Rutte). Ik zou het mee wil-
len maken en hoe dan die erfopvolging zou 
worden geregeld …. de Tweede Kamer die 
de zaaddonor selecteert? Een mooi onder-
werp om onder een exotische sterrenhemel 
te overpeinzen.

De tweede reis voerde ons naar Frankrijk, 
Spanje en Portugal. In Duitsland (parle-
mentsverkiezing) hebben we kennis geno-
men van de verkiezingscampagne; in Por-
tugal (gemeenteraden) hebben we zelfs de 
verkiezingen meegemaakt. Het moet ge-
zegd: op de billboards zagen onze broeders 
en zusters partijgenoten er heel betrouw-
baar uit; hoewel, we zouden er niet snel een 
tweedehands auto van kopen.

In beide landen was de uitslag ‘verheffend’: 
links won behoorlijk. In Duitsland gaat waar-
schijnlijk een links georiënteerde coalitie 
regeren. Vooral in Portugal en in iets min-
dere mate in Duitsland tekenden zich grote 
verschillen met Nederland af. In Portugal 
bepaalt zelfs een partij die in zijn beeldtaal 
nog ‘hamer en sikkel’ voert in hoge mate de 
agenda. En dat gaat om totaal andere the-
ma’s dan die van de populisten (migratie) en 
de Partij voor de Dieren (agrarische sector en 
klimaat) in Nederland. 

Bij ons zag je de omgekeerde beweging: de 
communisten (CPN), de pacifisten (PSP), de 
radicalen (PPR) en de evangelisch bevloge-
nen (EVP) zijn opgegaan in Groen Links, die 
op zijn beurt de nauwe samenwerking zoekt 
met onze PvdA, nadat ze eerst van Groen 
Links een tamelijk kleurloos mengsel heb-
ben gemaakt. Nou is die meneer Bart Snel 
daartegen en stapt uit de fractie van Groen 
Links. Snel wil veel meer richting de neolibe-
ralen van D66. En daar zitten we al helemaal 
niet op te wachten. Laat Groen Links weer 
uiteenvallen in communisten, pacifisten, ra-
dicalen en evangelisch bevlogenen en laat 
die in navolging van de Portugezen weer in 
hoge mate de agenda bepalen in plaats van  
aan te schurken tegen het politieke midden 
teneinde in die middencirkel kluitjesvoetbal 
te gaan spelen. Tot een (politiek) doelpunt 
zal dat niet leiden.

En de rol van een sterke sociaaldemocratie? 
Het uitvoeren van die agenda die dat ople-
vert!

Daaraan vooraf gaat ‘reizen’, teneinde eerst 
te leren, om te beginnen naar Portugal.

Genemuiden, 17 oktober 2021

Tiem van Dalfsen
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